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(Początek posiedzenia o godzinie 9 minut 00)

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący 
Kazimierz Wiatr)

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Szanowni Państwo, otwieram sześćdzie-
siąte ósme posiedzenie Komisji Nauki, Eduka-
cji i  Sportu poświęcone rozpatrzeniu ustawy 
o zmianie nazwy Akademii Wychowania Fizycz-
nego we Wrocławiu; druk senacki nr 738.

Bardzo serdecznie witam obecnego wśród nas 
pana ministra Murdzka, sekretarza stanu w Mini-
sterstwie Edukacji i Nauki. Witam panie i panów 
senatorów, witam sekretarzy komisji. Pan rektor…

(Głos z sali: Nie ma go jeszcze.)
Ma być…
(Głos z sali: Był zaproszony.)
Ma być.
Jest godzina 9.00, więc zaczynamy.
Szanowni Państwo… Też pan poseł miał być 

– tak? Nie ma.
(Głos z  sali: Ale jest pan z  Biura Legislacyj-

nego.)
Jest oczywiście Biuro Legislacyjne. Zatem, 

Szanowni Państwo…
Panie Ministrze, bardzo prosimy o  przybli-

żenie tematu.

SEKrEtarz StaNu  
W MiNiStErStWiE EduKacji i NauKi
Wojciech murdzeK 

Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!
Przekaz zawarty w  projekcie ustawy jest nie-

zwykle prosty: społeczność Akademii Wychowa-
nia Fizycznego doszła do przekonania, że nie chce 

być jedyną Akademią Wychowania Fizycznego, 
która nie ma żadnego patrona. W  tej chwili tak 
jest, że oni zostali jako jedyni bez patrona. No i po 
wielu dyskusjach doszli do prze konania, opiera-
jąc się też na osiągnięciach historycznych i aktu-
alnych osiągnięciach sportowych, że nazwą wy-
różniającą akademię we Wrocławiu będzie nazwa: 
Akademia Wychowania Fizycznego im. Polskich 
Olimpijczyków we Wrocławiu. I to jest praktycznie 
cały przekaz ustawy. Chciałbym poinformować, że 
w Sejmie pojawił się przez moment taki wniosek, 
żeby dodać „i paraolimpijczyków”. Ja skonsultowa-
łem się z  rektorem i  rektor bardzo wtedy prosił, 
żeby jednak nie uzupełniać w ten sposób, bo oni, 
dyskutując, rozumieją pod hasłem „olimpijczycy” 
wszystkich i…

(Przewodniczący Kazimierz Wiatr: Też tak 
myślę właśnie.)

Tak że niewydłużanie… Uznał, że kompliko-
wanie nazwy nie byłoby oddaniem w  pełni tej 
intencji wydyskutowanej w społeczności akade-
mii. W związku z tym ten wniosek nie przeszedł. 
Rektor za prace w parlamencie jest wdzięczny, 
bo one zbliżają ku umożliwieniu wykorzystania 
tej jakże, jak myślę, w sporcie czytelnej nazwy.

Dlatego proszę Wysoką Komisję o pozytyw-
ne zaopiniowanie ustawy, zgodnie z  intencją 
uczelni.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję panu ministrowi za przed-
stawienie ustawy.

Dziękuję także za obecność, bo w ostatnich 
miesiącach często uczestnictwo przedstawi-
cieli rządu było zdalne, a  teraz chcemy odra-
biać straty w  zakresie osobistych kontaktów, 
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osobistych spotkań. Nie wiemy, co będzie je-
sienią, więc teraz namawiam wszystkich i na 
uczelni, i w Cyfronecie, i w Senacie, żeby tych 
spotkań było jak najwięcej. Nie wiemy, co 
będzie jesienią. Tak że bardzo dziękuję za to 
przedstawienie.

Bardzo dziękuję też za to wyjaśnienie, jeśli 
chodzi o paraolimpijczyków. Ja to dokładnie tak 
samo rozumiem, to jest pewne nazewnictwo. 
Nie wchodźmy w to, wiemy, o co chodzi, rzeczy-
wiście ta proponowana nazwa jest szersza. Tak 
że bardzo dziękuję.

I bardzo proszę Biuro Legislacyjne o przed-
stawienie opinii.

GłóWNy EKSPErt  
W BiurzE LEGiSLacyjNyM  
W KaNcELarii SENatu 
mareK jarentoWsKi 

Biuro Legislacyjne nie ma zastrzeżeń legisla-
cyjnych do ustawy. Dziękuję.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję.
Zatem otwieram dyskusję.
Czy ktoś z  pań i  panów senatorów chciałby 

zabrać głos?
Zgłasza się pan senator Zdrojewski i pan se-

nator Zając. Rozumiem, że pan senator Zdro-
jewski, jako też senator pochodzący z  miejsca, 
o którym rozmawiamy.

Panie Senatorze, bardzo proszę.

SENator 
Bogdan zdrojeWsKi 

Tak, ja bardzo króciutko. Chciałbym tylko 
dodać, że mamy też bardzo dobre uzasadnie-
nie, które powinno na sali paść. Otóż Akademia 
Wychowania Fizycznego we Wrocławiu ma wy-
bitnych absolwentów, olimpijczyków, złotych 
medalistów. Oczywiście będzie reprezentowała 
swoim patronem wszystkich olimpijczyków, nie 
tylko tych, którzy funkcjonują na akademiach 
wychowania fizycznego. Warto pamiętać, że tak-
że w  gronie profesorskim dzisiaj na Akademii 

Wychowania Fizycznego we Wrocławiu są złoci 
medaliści olimpijscy. Tylko tyle. Dziękuję bar-
dzo.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję panu senatorowi.
Muszę powiedzieć, że miałem taką pokusę, 

żeby po wystąpieniu pana ministra o  tym po-
wiedzieć, ale się powstrzymałem. Jednak po 
tym, co pan senator powiedział, nie mogę się 
powstrzymać i  przyznam, że kiedy odczytuję 
sformułowanie „Akademia Wychowania Fi-
zycznego im. Polskich Olimpijczyków we Wro-
cławiu”, zastanawiam się, czy chodzi o AWF we 
Wrocławiu, czy o  polskich olimpijczyków we 
Wrocławiu. Ale ja rozumiem, i pan senator roz-
wiał tę wątpliwość, że to jest i – i. Prawda? Tak 
że…

(Sekretarz Stanu w  Ministerstwie Edukacji 
i Nauki Wojciech Murdzek: Ja jednym zdaniem, 
nie wchodząc w  szczegóły, nadmieniłem, że 
również opierając się na własnych sukcesach.)

O właśnie. To ja tej subtelności nie wydoby-
łem, chociaż uważnie słuchałem.

Pan senator Zając. Bardzo proszę.

SENator 
józef zając 

Wobec obecnej różnorodności dotyczącej 
wprowadzania nazw różnego typu uczelni, wy-
daje mi się, że należy czasami 5 minut pomyśleć 
nad nazwą. Bo nawet jeżeli tutaj przestawimy 
i zastosujemy prawo łączności dla dwóch „i”, to 
wyjdzie nam „im. Polskich Olimpijczyków we 
Wrocławiu”. To troszeczkę szarpie wrażliwość, 
wprowadzenie takiej nazwy, bo i tak wygląda nie 
najlepiej i tak wygląda nie najlepiej. Może wymy-
ślono by coś zręczniejszego? Dziękuję.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję.
Czy pan senator chciałby zgłosić poprawkę, 

tak, żeby było: Akademia Wychowania Fizyczne-
go we Wrocławiu im. Polskich Olimpijczyków?
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SENator 
józef zając 

Tak, byłbym za tym. Tak.
(Przewodniczący Kazimierz Wiatr: Ale nie 

zgłasza jej pan senator?)
Zgłaszam. Tak.
(Przewodniczący Kazimierz Wiatr: No to nie-

stety…)
Polskich Olimpijczyków we Wrocławiu – to 

tak jakoś… Dotyczy polskich olimpijczyków…

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Ale zarówno pan minister, jak i pan senator 
Zdrojewski, i  ja też jakoś się do tego przyłączy-
łem, mówiąc to „i – i”, mamy tutaj świadomość 
pewnej podwójnej koniunkcji.

Panie Ministrze, bardzo proszę.

SEKrEtarz StaNu  
W MiNiStErStWiE EduKacji i NauKi 
Wojciech murdzeK 

Był taki wątek dyskusji w  Sejmie, też pa-
dały takie kwestie z  mównicy, co do których 
ja się w  dużej mierze przychylam. Oczywi-
ście my możemy mieć w  parlamencie wiele 
dobrych pomysłów i  one naprawdę mogą być 
dobre, przemyślane, może być to wartość do-
dana. Jednak generalnie wydaje się, że budo-
wanie tożsamości powinno następować na 
poziomie samej uczelni i z uwzględnieniem jej 
autonomii. Jeżeli jest to efekt wielomiesięcz-
nej dyskusji i pracy, a  sądzę, że różne wersje 
wchodziły w  grę, to ja rekomenduję uszano-
wanie tego, że tak powiem. A  dla pewności, 
tak jak mówię, jesteśmy w łączności z panem 
rektorem i  każdy pomysł, który się pojawiał, 
dyskutowaliśmy. Pan rektor ewidentnie opto-
wał i prosił, żeby uszanować to, co zostało wy-
dyskutowane. Ale oczywiście parlament swoje 
prawa ma.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję panu ministrowi.

Szanowni Państwo, ja, żeby uporządkować 
dyskusję, chciałbym zgłosić wniosek o przyjęcie 
tej ustawy bez poprawek.

Pan senator Konieczny zabiera głos.

SENator 
Wojciech Konieczny 

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.
Panie Ministrze! Szanowni Państwo!
Ja się zgadzam z propozycją zmiany zgłoszo-

ną przez pana senatora. Z jakiej przyczyny? No, 
zmieniamy nazwę… tutaj nawet w tytule ustawy 
jest „o zmianie nazwy Akademii Wychowania Fi-
zycznego we Wrocławiu”, więc dzisiaj ta akade-
mia nazywa się Akademią Wychowania Fizycz-
nego we Wrocławiu. Naturalnym byłoby dodać 
„im. Polskich Olimpijczyków”, no bo dodajemy 
imię. Oczywiście można powiedzieć: zmieniamy 
nazwę i możemy wszystko przestawić. Oczywi-
ście zgadzam się z ideą i z tym, że jak najbardziej 
tak należałoby zrobić, ale myślę, że zupełnie 
spokojnie można by taką zmianę przeprowa-
dzić, ona będzie logiczna, i  nazwa będzie taka, 
jak wszędzie. No, wszędzie się tak nazywają… Tu 
będzie pewien dysonans, który będzie już przez 
lata, bo przecież ta uczelnia zostanie z tą nazwą 
na dziesiątki lat, czy oby jeszcze dłużej. No więc 
ja bym proponował przychylić się do poprawki, 
ponieważ ona jest logiczna. Dziękuję bardzo.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję panu senatorowi.
Zgłasza się pan legislator, ale jeszcze chciał-

bym panie i panów senatorów zapytać: czy ktoś 
chciałby zabrać głos? Nie.

W takim razie pan legislator. Bardzo proszę.
(Sekretarz Stanu w  Ministerstwie Edukacji 

i Nauki Wojciech Murdzek: Jeszcze, jeśli można…)
Pan minister. Bardzo proszę.

SEKrEtarz StaNu  
W MiNiStErStWiE EduKacji i NauKi 
Wojciech murdzeK 

Przytoczę nazwy, które są: Akademia Wy-
chowania Fizycznego i  Sportu im. Jędrzeja 
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Śniadeckiego w Gdańsku, Akademia Wychowa-
nia Fizycznego im. Bronisława Czecha w  Kra-
kowie, Akademia Wychowania Fizycznego im. 
Eugeniusza Piaseckiego w Poznaniu, Akademia 
Wychowania Fizycznego im. Jerzego Kukuczki 
w  Katowicach, Akademia Wychowania Fizycz-
nego Józefa Piłsudskiego w Warszawie. Czyli nie 
ma żadnej nazwy, w której…

(Przewodniczący Kazimierz Wiatr: Byłoby 
odwrotnie.)

…ta sekwencja byłaby przestawiona.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Tak jest. Bardzo dziękuję panu ministrowi.
I pan legislator.

GłóWNy EKSPErt  
W BiurzE LEGiSLacyjNyM  
W KaNcELarii SENatu 
mareK jarentoWsKi 

Ja w  zasadzie zrezygnuję z  głosu, bo chciałem 
właśnie zwrócić uwagę na to, że nie tylko w przy-
padku uczelni wychowania fizycznego, ale gene-
ralnie w tradycji nazewnictwa polskich uczelni jest 
właśnie taka kolejność, o której powiedział pan mi-
nister, czyli nazwa miejscowości jest na końcu. No 
więc w tym sensie poddaję pod rozwagę, czy powin-
niśmy tę poprawkę przyjmować, bo byłby to pewien 
wyjątek, jeśli chodzi o nazewnictwo. Dziękuję.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję.
Pani senator Agnieszka Kołacz-Leszczyńska. 

Widzimy zapaloną łapkę, jeśli tak można powie-
dzieć.

(Senator Agnieszka Kołacz-Leszczyńska: 
Dzień dobry.)

Bardzo prosimy, Pani Senator.

SENator 
agnieszK a Kołacz-LeszczyńsKa 

Tak. Dzień dobry. Panie Przewodniczący, 
bardzo dziękuję.

Wysoka Komisjo! Panie Ministrze!
Ja jednak uszanowałabym decyzję uczelni. Pan 

minister mówił o miesiącach rozmów na ten temat 
i przygotowań różnych wersji, a teraz dostaliśmy 
potwierdzenie, że jednak w  przypadku innych 
uczelni też tak jest. No więc, proszę, uszanujmy 
jednak decyzję uczelni, władz uczelni, studentów 
i w przedstawionym projekcie przyjmijmy ją tak, 
jak oni prosili, jak chcą, proszą, wnioskują. I oby to 
służyło na lata. Tak że bardzo proszę o to, byśmy 
nie zmieniali jednak kolejności.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję, Pani Senator.
Ja się przyłączam do tego głosu. Namawiam 

tutaj panów senatorów i  pana senatora, żeby 
ewentualnie wycofał swój wniosek. Wydaje się, 
że to jest taka sprawa, że możemy tutaj w kon-
sensusie dojść do tego przekonania.

Ale patrzę się jeszcze na pana senatora Zdro-
jewskiego, który ten Wrocław nosi głęboko 
w sercu. Czy chciałby nas jeszcze jakoś dodatko-
wo przekonać?

SENator 
Bogdan zdrojeWsKi 

Tak. Ja też uważam, że byłaby to zbędna in-
gerencja, niedoskonała w związku z nazwą. Wy-
daje mi się, że też wyprowadzająca akurat Aka-
demię Wychowania Fizycznego we Wrocławiu 
z tego naturalnego trendu wpisywania patronów 
w określony sposób. O tym mówił pan minister 
Murdzek. No więc ja rzeczywiście, choć widzę 
pewną możliwość dokonywania korekt z punk-
tu widzenia językowego, to jednak odradzałbym 
składanie takiego wniosku. Ja już pominę, że 
oznacza to, że cała procedura się wydłuży, bo 
przenosimy to z  powrotem do Sejmu, z  jedną, 
drobną korektą, która nie została zasugerowana 
przez uczelnię na żadnym etapie nie tylko pro-
cesu legislacyjnego, lecz także debaty wewnętrz-
nej. Dziękuję bardzo.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję panu senatorowi.
Czy pan senator Zając wycofuje poprawkę?
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SENator 
józef zając 

Tak, wycofuję.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Pan senator Zając wycofuje poprawkę.
Czy ktoś podtrzymuje?
(Senator Bogdan Zdrojewski: Ja bardzo dzię-

kuję panu senatorowi.)
W takim razie, proszę państwa, przystępuje-

my do głosowania.
Kto jest za przyjęciem ustawy bez poprawek? 

Proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie stosow-
nych…

5 – za, na sali.
Kto jest przeciwny?
Kto się wstrzymał?
Proszę o podanie łącznego wyniku.
(Rozmowy na sali)
Kto przybył?
(Głos z sali: Sam rektor.)
Tak. Ile?
(Głos z sali: Jeszcze czekamy.)
(Głos z sali: Pan rektor przybył.)
Tak, tak. Witamy pana rektora. Za chwilę 

udzielę głosu. A my już jesteśmy po głosowaniu, 
po ciekawej dyskusji.

(Rektor Akademii Wychowania Fizycznego 
we Wrocławiu Andrzej Rokita: Przepraszam, ale 
przejazd z Wrocławia trochę trwa.)

Szanowni Państwo, podaję wynik głosowa-
nia: 8 – za, żaden senator nie był przeciw, żaden 
się nie wstrzymał.

Zanim udzielę głosu panu rektorowi, chciał-
bym jeszcze ustalić sprawozdawcę. Wiem, że pan 
senator Zdrojewski jest z  Wrocławia, ale ponie-
waż dużo już ustaw sprawozdawał… Nie wiem, 
czy pan senator Bury by się podjął, bo sport jest 
mu bliski. Czy pan senator Konieczny… Nie wiem.

SENator 
jaceK Bury 

Mogę się podjąć. Nie ma problemu.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Czy pan senator Zdrojewski…

(Senator Jacek Bury: Chyba że właśnie pan 
senator Zdrojewski chciałby ze względu na jego 
miejsce rezydowania.)

Panie Senatorze?

SENator 
Bogdan zdrojeWsKi 

Ja zawsze oddaję prawo prowadzenia takich 
spraw kolegom. Prosiłbym tylko o wyraźne wy-
mienienie tych najważniejszych olimpijczyków, 
czyli: Szurkowskiego, Żmudę, Mauer-Różańską, 
Zapędzkiego, Kubackiego. Zwłaszcza chodzi o to 
grono, które będzie potwierdzać, że adres wro-
cławski z  takim patronem to jest wartość spe-
cjalna, wartość dodana. Dziękuję bardzo.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Panie Senatorze, zawsze prosimy też o zabra-
nie głosu w dyskusji w Senacie, wtedy pan senator 
mógłby to osobiście jeszcze mocniej powiedzieć, 
ale oczywiście pana senatora sprawozdawcę też 
o to prosimy. Zatem, proszę państwa, ustalamy, 
pan senator Bury będzie sprawozdawcą. Tak?

Proszę państwa, witam pana rektora, prof. 
Andrzeja Rokitę, rektora Akademii Wychowania 
Fizycznego we Wrocławiu.

Panie Rektorze, odbyliśmy ciekawą dyskusję, 
na temat nazwy: czy tu chodzi o AWF we Wro-
cławiu, czy o polskich olimpijczyków we Wrocła-
wiu. Padły różne wnioski formalne, one potem 
zostały wycofane. Ostatecznie w  głosowaniu 8 
senatorów było za, żaden senator nie był prze-
ciw, żaden się nie wstrzymał, czyli 8 opowie-
działo się za przyjęciem tej ustawy bez popra-
wek. Sprawozdawcą będzie pan senator Bury, 
zapewne też inne osoby zabiorą głos w dyskusji.

Bardzo się cieszymy, że pan rektor jest 
z nami. Oddaję panu rektorowi głos.

rEKtor aKadEMii WychoWaNia  
FizyczNEGo WE WrocłaWiu 
andrzej roKita 

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Po pierwsze, chciałbym przeprosić za spóź-

nienie, ale nieprzewidywane okoliczności na 
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drodze z Wrocławia do Warszawy się zdarzyły. 
Bardzo przepraszam.

Bardzo dziękuję, że państwo zajmujecie się 
naszą sprawą. Bardzo dziękuję za wynik głoso-
wania, bo on już jest. Ja tylko powiem, że ser-
ce się raduje, iż po wielu, wielu latach… Jestem 
czternastym rektorem, a historia uczelni dzisiaj 
jest 76-letnia. Każda propozycja, którą składa-
li moi poprzednicy, nie wychodziła poza ramy 
senatu Akademii Wychowania Fizycznego, po-
nieważ budziła wiele kontrowersji. Ta propozy-
cja, którą udało mi się wspólnie z szerokim gro-
nem akademickim wygenerować, „im. Polskich 
Olimpijczyków”, nie wzbudziła żadnej kontro-
wersji. Jednogłośnie z poziomu senatu, z popar-
ciem rady uczelni, z poparciem olimpijskiej rady 
dolnośląskiej, niezwykle silnej rady, pod kierow-
nictwem pana Mieczysława Łopatki oraz pani 
Renaty Mauer-Różańskiej, naszej pracowniczki 
tak naprawdę… ona przeszła jednogłośnie.

Bardzo wszystkim dziękuję. Dziękuję panu 
ministrowi za ogromne wsparcie na każdym 
etapie. Ja jestem ogromnie dumny, że oprócz 
tych sławnych studentów sportowców, o których 
mówił pan senator Zdrojewski… Dla mnie, jako 
rektora akademii wychowania fizycznego, nie-
zwykle ważne jest przestrzeganie karty olimpij-
czyka: równość bez względu na kolor skóry, bez 
względu na przekonania polityczne. To będą te 
istotne elementy, które będą przyświecać naszej 
akademii wychowania fizycznego. Ogromnie 
się cieszę, że po wielu latach jedyna akademia 
wychowania fizycznego… Mam nadzieję, że po 
głosowaniu na posiedzeniu Wysokiego Sena-
tu ustawa uzyska akceptację pana prezydenta 

i będziemy mogli się cieszyć 26 września na in-
auguracji, nadając uczelni imię polskich olim-
pijczyków. Wszystkich państwa serdecznie 
zapraszam, jeżeli ta procedura zakończy się po-
zytywnie.

Bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący.

PrzEWodNiczący 
K azimierz Wiatr 

Bardzo dziękuję panu rektorowi, także za 
obecność wśród nas, za te słowa.

Szanowni Państwo, uprzejmie informuję, że 
wyczerpaliśmy porządek naszego dzisiejszego 
posiedzenia.

Bardzo dziękuję panu ministrowi za obec-
ność, bardzo dziękuję panu rektorowi, dziękuję 
paniom i panom senatorom i  sekretarzowi ko-
misji, naszej obsłudze…

(Głos z  sali: Można też powiedzieć o  pla-
nach…)

No, nie będziemy mówić… Pan tutaj mi pod-
powiada, że są 2 ustawy i  będzie posiedzenie, 
ale to wszystko w swoim czasie, to będzie na ko-
lejnym posiedzeniu Senatu. Tam jest Karta Na-
uczyciela i…

(Głos z sali: Polska Organizacja Turystyczna.)
Tak, i Polska Organizacja Turystyczna. O tym 

wszystkim dowiecie się państwo w stosownym 
czasie.

Tak że bardzo dziękuję za udział.
Zamykam posiedzenie Komisji Nauki, Edu-

kacji i Sportu Senatu Rzeczypospolitej Polskiej. 
Bardzo dziękuję.

(Koniec posiedzenia o godzinie 9 minut 20) 
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